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تجارت

بررسي راهکارهاي بازگشت ارز حاصل از صادرات
ناي��ب رييس کميس��يون اقتصادي 
نشس��ت  تش��ريح  در  مجل��س، 
کميس��يون متبوعش با دس��تورکار 
بازگش��ت ارز پتروشيمي ها به کشور، 
گفت:تعدادي ش��رکت  از بورس مواد 
پتروشيمي خريداري کرده اند، اما زماني 
ک��ه مالي��ات بر ارزش افزوده آنها مورد 

بررسي قرار گرفت مشخص شد که تعدادي از اين شرکت ها منحل شده 
و يا وجود خارجي نداشتند. معصومه آقاپور عليشاهي در گفت و گو با خانه 
ملت، در تشريح نشست کميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، 
گفت: در جلس��ه امروز موضوع انتقال ارزهاي صادراتي پتروش��يمي ها 
به داخل کش��ور در ۹ ماه ابتدايي س��ال با حضور نماينده بانک مرکزي، 
س��ازمان تعزيرات حکومتي، س��ازمان حمايت از مصرف کننده، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت سازمان امور مالياتي و بورس کالا مورد بررسي 
قرار گرفت. نايب رئيس کميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، 
با بيان اينکه در اين نشست گزارش هاي متفاوت در خصوص صادرات 
محصولات پتروش��يمي ارائه ش��ده و راهکارهاي مختلف مورد بررسي 
قرار گرفت، افزود: در اين نشس��ت در خصوص پرداخت ماليات توس��ط 
پتروشيمي ها، صادرات مواد پتروشيمي و انتقال ارز آنها به داخل کشور 

نيز مباحثي مطرح و مورد بررسي قرار گرفت.

افغانستان از چابهار، کالا به هند صادر مي کند
وزارت حمل و نقل افغانستان امروز اعلام کرد؛ به زودي اولين محموله تجاري 
افغانستان از طريق بندر چابهار به کشور هند صادر مي شود. به گزارش ايرنا، 
»حسنا مبارک عزيزي« رئيس حوزه خارجي وزارت حمل و نقل افغانستان 
گفت: محموله مذکور به عنوان طرح آزمايشي صادرات کالاي افغانستان 
به هند از طريق چابهار انجام خواهد ش��د. وي تصريح کرد: اين محموله 
شامل پنج کانتينر 22 تني لوبيا سبز از طريق سيستم حمل و نقل گمرک 
بين المللي اين کشور ارسال خواهد شد. بر اساس بيانيه وزارت حمل و نقل 
افغانستان، با استفاده از بندر چابهار ، زمان و هزينه ارسال کالاهاي صادراتي 
اين کشور به  شدت کاهش خواهد يافت. از طرف ديگر، با تکميل فاز اول 
بندر شهيد بهشتي چابهار، هند اميدوار است بتواند از اين طريق دسترسي 
مستقيم به کشور افغانستان داشته باشد و از طريق کريدور شمال به جنوب 

ورود کالاهاي خود به منطقه آسياي مرکزي را آغاز کند.

صرف هزينه يک ميليون دلاري 
براي واردات منبع تغذيه 

براساس آمار گمرک در ۶ ماهه نخست سال ۹۷ بيش از ۶۷ تن منبع تغذيه 
رايانه از کشور هاي مختلف جهان وارد ايران شده است. به گزارش ميزان، 
آمار مقدماتي گمرک از تجارت خارجي ۶ ماهه نخس��ت س��ال ۹۷ نش��ان 
مي دهد که در اين مدت بيش از ۶۷ تن منبع تغذيه رايانه از کش��ور هاي 
مختلف جهان وارد ايران شده است. بر اساس واردات اين حجم منبع تغذيه 
رايانه به کشور يک ميليون و ۱2۱ هزار و ۱۶۴ دلار ارز از کشور خارج شد 
ک��ه مع��ادل ريال��ي آن بال��غ بر ۴۶ ميليارد و ۵۱۴ ميليون و ۷۸۴ هزار و 2۹۳ 
ريال در آمار گمرک به ثبت رسيده است.اين گزارش حاکي از آن است که 
منبع تغذيه رايانه از کشور هاي آلمان، امارات متحده عربي، ايتاليا و چين 
وارد ايران شده است. بنا بر آمار منتشره از سوي گمرک بيشترين واردات 
منبع تغذيه رايانه از کشور امارات متحده عربي به حجم بيش از 2۸ تن و به 

ارزش ۵۹۷ هزار و ۷۵۰ دلار بوده است.

اخبار کوتاه

گ�روه تج�ارت: دبي�رکل اتاق ته�ران، در نامه اي به سرپرس�ت دفتر 
مق�ررات ص�ادرات و واردات اع�ام کرد: توضيحات اين وزارتخانه در 
مورد مش�کات کارت هاي صادر ش�ده در امر ثبت س�فارش، فعالان 

اقتصادي را قانع نکرد.
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از اتاق بازرگاني تهران، طي هفته هاي 
گذشته، مسعود خوانساري، رئيس اتاق بازرگاني تهران در نامه اي به وزير 
صنعت، معدن  و  تجارت ضمن انتقاد به محدوديت هاي ايجاد شده براي 
ثبت سفارش واحدهاي توليدي و فعالان اقتصادي، خواستار تسهيل و 

تسريع در رفع تنگناهاي پيش روي کارآفرينان شد. 
خلاف انتظار، پاس��خ مکاتبه مذکور توس��ط سرپرست دفتر مقررات 
صادرات و واردات اين وزارتخانه، به اتاق تهران ارائه شد؛ آن هم پاسخي 

که براي پارلمان بخش خصوصي به هيچ وجه قانع کننده نبود. 
در اي��ن رابط��ه، بهمن عش��قي، دبيرکل اتاق ته��ران طي نامه اي به 
سرپرس��ت دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن  و 
 تجارت، پاسخ هاي وي به درخواست هاي اتاق تهران را مورد نقد قرار 
داد و آن را متاثر از اينرسي عدم اعتماد و فرافکني اتهامات به بخش 

خصوصي دانست.
وي در نامه نگاري خود با سيدمهدي نيازي، سرپرست دفتر مقررات 
صادرات و واردات، با اشاره به اينکه وي دليل »محدوديت سقف واردات 
سال ۹۷ به ميانگين سابقه واردات سال ۹۵ و ۹۶« را محدوديت منابع 
ارزي در مقايسه با سال هاي ۹۵ و ۹۶ عنوان کرده، آورده است: » پرسش 
اين است که آيا صدور دستورالعمل هاي کلي موکول به اعمال سليقه 
مجريان امور، با تعميم محدوديت منابع ارزي به ثبت سفارش هاي 
يکايک متقاضيان، و ناديده گرفتن محدوديت تامين ناشي از اعمال 
تحريم هاي ظالمانه بر رفتار فروش��ندگان خارجي، نيم نگاهي نيز به 
تبعاتي نظير بروز بحران هاي کمبود و تورم داشته است؟ آيا محدوديت 

منابع ارزي، جدا از محدوديت تامين ياد شده، صرفاً با انتقال فشار به 
فعال اقتصادي و مصرف کننده قابل مديريت است؟»

دبيرکل اتاق تهران همچنين، به بند ديگري از پاسخ هاي سرپرست 
دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت به نامه رييس اتاق تهران 
اشاره کرده و آورده است: »بر خلاف آنچه در بند ۳ نامه خود بديهي 
و منطقي دانسته ايد، شرط وجود قرارداد بين واحد توليدي و بازرگاني 
جهت تامين مواد اوليه موضوع ثبت سفارش، با تاکيد مجدد بر موارد 

مندرج در متن نامه رياست محترم اتاق تهران، به دلايل ايجاد شرايط 
افزايش ارزبري مواد اوليه، افزايش بهاي تمام شده محصولات توليدي، 
گسترش تورم و محروميت واردکنندگان از مزيت صرفه به مقياس و در 
نهايت زيان مصرف کننده، از جنس تصميمات خلق الساعه و متاسفانه 

اين سبک تصميم گيري آن نهاد مسبوق به سابقه است«.
بهمن عشقي در اين نامه با اشاره به اينکه به نظر مي رسد، عدم کفايت 
رديف اظهاري سال گذشته )تعرفه HS( و ارزش ثبت شده در سامانه 

TSC به عنوان معيار و ملاک اعمال محدوديت، به طور تلويحي مورد 
تاييد آن سرپرست محترم قرار دارد، آورده است: »هرچند بنا به محتوي 
نامه ش��ما، فعالان اقتصادي براي حل مش��کل نخست مي بايد براي 
مدت زماني نامعلوم جهت خاتمه بررسي هاي کارشناسي و اجرايي به 
منظور تغيير سقف رديف تعرفه در انتظار مانده و مشکل دوم نيز با توجيه 
ممانعت از خروج بي رويه ارز، عملا موکول به برداش��ت کارشناس��ان 
مج��ري ام��ر از محت��وي کلي جزء )ب( بنده��اي ۶-2-۱ و 2-2-۶ 
دستورالعمل شده، که طبعا نتيجه اي جز سردرگمي فعالان اقتصادي 
نخواهد داشت.» دبيرکل اتاق تهران در بخش ديگري از نامه خود به 
سرپرست دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت، بخش هايي 
از پاس��خ وي به نامه رييس اتاق تهران را »کنايه آميز« عنوان کرد و 
آورده اس��ت: »اين که تلويحاً، اعتراض اين اتاق به محدوديت نوع و 
ميزان نياز در چارچوب پروانه بهره برداري واحدهاي توليدي را با نياتي 
از قبيل احتکار و صادرات غيرقانوني هم راستا، و در فرازي ديگر اهتمام 
ويژه رياست محترم اتاق تهران را متوجه بازرگانان )و نه توليدکنندگان( 
دانسته ايد، حکايت از آن دارد که از سويي نگاه برخي کارگزاران اقتصاد 
دولتي، به رغم تحميل شکست و فقر دستاورد، کماکان متاثر از اينرسي 
عدم اعتماد و فرافکني اتهامات به بخش خصوصي بوده و از سويي 
ديگر تا رهايي از سنت »انحصار سياست هاي دولتي حمايت از توليد 
به تحميل خسران به تجارت« راهي طولاني در پيش است.وي در 
پايان نامه خود آورده است: »در خاتمه، اطمينان دارد، در صورتي که 
جنابعالي و ساير ارکان آن وزارتخانه، با رعايت انصاف، مباني استدلال 
خود در توجيه محدوديت هاي مورد بحث را مش��مول بازنگري قرار 
دهند، در عدم کفايت آن جهت توجيه اذهان معترض فعالان اقتصادي 
ترديد نکرده و اين اتاق را در امر پيگيري تضييع منافع اعضا خود محق 

خواهند دانست».

دبيرکل اتاق تهران در پاسخ به نامه وزارت صمت گلایه کرد؛

فعالان اقتصادي  گرفتارمحدودیت هاي ثبت سفارش

دو سوم ارز صادراتي به کشور برنگشته استبررسي طرح ایجاد مناطق ویژه اقتصاديبرگزاري همایش شرکت هاي برتر ایراني
بيست و يکمين صد شرکت برتر ايراني 
ب��ا حض��ور فعالان اقتصادي در س��الن 

همايش هاي صداو سيما برگزار شد.
ب��ه گزارش ايلنا، در اين همايش رئيس 
س��ازمان مديري��ت صنعتي، مش��اوره، 

آموزش و تحقيق، کارآفرينان را پيش��تازان صنعت و س��رداران 
اقتصادي کش��ور عنوان کرد و گفت: اقتصاد مقاومتي به عنوان 
پيش��ران اقتصادي کش��ور اس��ت و مردم، بنگاه ها و سازمان ها و 
نهاده��ا به عن��وان بازيگران اصلي اقتصاد مقاومتي محس��وب 
مي ش��وند. کيان��ي بختي��اري ادامه داد: نقش م��ردم در اقتصاد 
مقاومتي خريد کالاهاي داخلي اس��ت در اين بين س��ازمان ها و 
نهادها با تس��هيل گري و مقررات زدايي و سيس��تم تشويقي بايد 

زمينه را براي تحقق شعار اقتصاد مقاومتي هموار کنند.

سخنگوي کميسيون امور داخلي کشور 
و شوراها از بررسي طرح ايجاد مناطق 
وي��ژه اقتصادي و راي آوردن اصل ۷۵ 
قانون اساسي در خصوص اين طرح در 

جلسه اين کميسيون  خبر داد.
اصغر سليمي در گفت وگو با ايسنا ضمن تشريح جلسه کميسيون 
امور داخلي کش��ور و ش��وراها بيان کرد: در جلس��ه امروز لايحه 
مديريت جامع ش��هري و روس��تايي تمام ش��د و ان ش��اء الله به 
زودي در صحن مجلس مطرح مي ش��ود. در ادامه در خصوص 
لايحه درآمدهاي پايدار ش��هرداري ها بحث ش��د که حدود يک 
سال است در کميسيون بوده و يک کميسيون مشترک از همه 
دستگاه تشکيل شده و در آنجا بحث و بررسي هاي لازم انجام 

شده است.

سرپرس��ت س��ازمان توس��عه تجارت 
گفت: از حدود ۳۳ميليارد دلار صادرات 
غيرنفتي کش��ور تنها ۱۰ونيم ميليارد 
دلار يعني حدود يک سوم ارز حاصل از 
صادرات کالاهاي غيرنفتي به کش��ور 

برگشته است. به گزارش تجارت، محمدرضا مودودي در گفتگو 
با تسنيم اظهار کرد: بايد براي رفع مشکل بازگشت ارز حاصل 

از صادرات به کشور راهکاري پيدا کنيم.
وي اف��زود: در صورت��ي ک��ه فاصله ارز بازار آزاد با ارز نيمايي به 
حداقل برسد، اين مشکل به صورت خودکار برطرف مي شود، 
در غي��ر اي��ن صورت راهکاري به کار خواهيم بس��ت تا بخش 
خصوصي و حتي دولتي را متقاعد کنيم که ارز حاصل از صادرات 

را به کشور برگردانند.

گ�روه صنع�ت و معدن: مجلس ش�وراي اس�امي به تازگي ثبت 
سفارش کالاهاي مصرفي و مصرفي با دوام خارجي داراي مشابه 
ايراني را ممنوع کرد؛ اين ممنوعيت اگر چه با رويکرد حمايت از 
توليد داخل تدوين شده، اما غفلت از برخي اصول تجاري مي تواند 

به مانعي در تحقق اهداف آن تبديل شود.
ب��ه گ��زارش ايرنا، »عباس آرگون« عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني ايران معتقد است اين مصوبه پنج پيامد دارد و اجراي 

آن مي تواند حرکتي اشتباه را پايه گذاري کند.
وي در گفت و گو با ايرنا گفت: نخستين مساله اين مصوبه، »بي 
توجهي به حقوق مصرف کنندگان« اس��ت؛ مصرف کنندگان 
ذائقه هاي��ي مختل��ف دارن��د و بايد به نيازهاي آنها پاس��خ داده 

شود.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران، دومين و مهمترين 
چالش مصوبه نمايندگان مجلس را »ايجاد انحصار« ذکر کرد 
و افزود: اين انحصار را در خودرو تجربه و نتيجه آن را مشاهده 
ک��رده اي��م؛ انحص��ار خودرو موجب کاه��ش کيفيت و افزايش 
قيمت ش��ده اس��ت؛ اجراي اين مصوبه هم در سالهاي پيش رو، 
مي تواند تجربه خودرو را در ساير کالاهاي مصرفي و مصرفي 

با دوام تکرار کند.
آرگون با بيان اينکه صنعت با اين محدوديت ها رش��د نمي کند 
و پس��رفت خواهد داش��ت، گفت: در دنيا، بهبود زندگي مردم در 
سايه رقابت شکل مي گيرد و رقابت باعث مي شود رفاه جوامع 

ارتقا پيدا کند.
وي با اش��اره به اينکه در س��ايه رقابت، کيفيت ايجاد مي ش��ود، 
اظهار داشت: حمايت از توليد داخل اين نيست که راه کالاهاي 

خارجي را س��د کنيم؛ حمايت از صنعت، فراهم کردن ش��رايط 
براي توليدات با کيفيت و صادراتي اس��ت؛ کالاي با کيفيت نه 

تنها به نياز داخل پاس��خ مي دهد، بلکه راه خود را به بازارهاي 
صادراتي باز مي کند.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران، سومين مساله اين مصوبه 
را »قابل تفس��ير بودن« آن عنوان کرد و با طرح اين س��وال که 
»چه کس��ي مي خواهد مختصات و مصداق ها را تعيين کند؟« 
گف��ت: چني��ن مقرره هايي مي تواند منش��اء فس��اد و امضاهاي 

طلايي شود.
آرگون در تش��ريح چهارمين پيامد اين مصوبه اضافه کرد: هر 
چ��ه جل��وي کالاي خارجي ديوار بکش��يم، تقاضا براي قاچاق 
افزاي��ش مي يابد؛ بنابراي��ن مصوبه اخير مجلس حتي مي تواند 

روي افزايش ميزان قاچاق تاثيرگذار باشد.
وي ادام��ه داد: يک��ي ديگ��ر از پيامدهاي اج��راي اين مصوبه، 
جلوگيري از گسترش تعاملات تجاري بين المللي است؛ ما در 
شرايطي مي توانيم با ديگر کشورها وارد تجارت ترجيحي و آزاد 
شويم که شرايط تجارت آزاد را در صادرات و واردات خود رعايت 
کني��م؛ زمان��ي که ما محدوديت هايي مانند »ممنوعيت واردات 
کالاهاي داراي مش��ابه ايراني« مي گذاريم، نبايد انتظار داش��ته 

باشيم ساير کشورها با ما وارد تجارت آزاد و ترجيحي شوند.
عض��و هي��ات نمايندگان اتاق بازرگاني اي��ران، در پايان گفت: 
مقرره هايي که تبديل به قانون مي ش��ود، مثل بخش��نامه هاي 
دولتي نيس��ت که با يک بخش��نامه ديگر تغيير کند؛ تغيير اين 
قوانين زمانبر اس��ت؛ بنابراين بايد جلوي تصويب قانون اش��تباه 

گرفته شود.

پيامدهاي 5 گانه »ممنوعيت واردات کالاهاي داراي مشابه ایراني«

تحقيق و تفحص از عملکرد حمایت از توليد داخل با رعایت اصول تجاري
شرکت ملي مس ايران تصويب شد

ي��ک عضو کميس��يون صناي��ع و معادن 
ضمن اعلام اين خبر گفت:  رئيس شرکت 
مخابرات نيز گزارش��ي را از عملکرد حوزه 
فعاليت اين شرکت به اعضاي کميسيون 
صناي��ع و مع��ادن ارائه داد. عبدالله رضيان 
در گفت و گو با ايلنا درباره جزئيات جلس��ه 
کميسيون صنايع و معادن گفت: دستوري 
داشتيم که پيام رسان هاي داخلي در بحث زيرساخت به کمک مبالغي که از 
س��مت دولت تامين مي ش��ود مورد حمايت و تقويت قرار بگيرد. وي با بيان 
اينکه کليات اين طرح قبلا تصويب شده بود اظهار داشت: جزئيات اين طرح 
همچنان مورد رس��يدگي قرار دارد و قرار بر اين ش��د که در کارگروهي ابعاد 
مختلف جزئيات اين طرح بررسي شود. نتيجه بررسي هاي اين کارگروه در 
جلس��ات بعدي کميس��يون ارائه خواهد شد. اين نماينده مجلس دهم تاکيد 
کرد: بررسي گزارش نهايي هيات تحقيق و تفحص از عملکرد شرکت ملي 
مس ايران نيز در دستور کار امروز کميسيون قرار داشت که تصويب شد و در 

صحن مجلس قرائت مي شود. 

خبرهاي خوش از اکتشافات معادن 
طلا ، آهن و آلومينيوم 

معاون اکتشافات معدني سازمان زمين شناسي و اکتشافات معدني کشور، سهم 
بخش معدن در توليد ناخالص داخلي )GDP( کمتر از يک درصد بيان کرد 
و گفت: در روزهاي آينده اخبار خوشي درباره طلا، سنگ آهن و آلومينيوم و 
توسعه آنها اعلام خواهد شد. به گزارش ايرنا، »عباس گل محمدي« در دومين 
همايش بين المللي و نمايشگاه تخصصي اکتشاف مواد معدني در محل هتل 
المپي��ک اف��زود: تاکنون نزديک به ۶ ميليون متر حفاري براي ذخاير معدني 
کشور انجام شده که در مقايسه با کشوري پيشرو در عرصه معدني همچون 
استراليا که ساليانه پنج تا ۶ ميليون متر حفاري دارد، ناچيز است. وي همچنين 
در خصوص دومين همايش بين المللي و نمايشگاه تخصصي اکتشاف مواد 
معدني گفت: ضرورت بازنگري و بروزآوري اس��تراتژي اکتش��اف و تسهيل 
قوانين و دستورالعمل هاي اکشاف، استفاده از فناوري و دانش روز در حمايت 
از طرح هاي نوآورانه و خلاقانه و سرمايه گذاري و روش هاي جذب و تامين 
سرمايه، تجهيزات و ماشين آلات و توانمندسازي منابع انساني محورهاي 

اين همايش است.

اشتغال 700 هزار نفري صنعت "خودرو" 
در خطر است

رئيس انجمن خودرو و نيرومحرکه استان کرمانشاه از تعديل بيش از ۱۳۰ هزار 
نيرو در صنعت خودرو کشور خبر داد و گفت: اين صنعت در معرض تعطيلي 
است. به گزارش خبرنگار ايسنا، بابک کريم خان در نشست فعالان اقتصادي 
استان کرمانشاه با معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم قوه قضائيه، با اشاره 
به تأثير مشکلات اقتصادي اخير بر صنعت خودروسازي کشور، اظهار کرد: 
خودروسازي دومين صنعت بزرگ کشور بعد از نفت و پتروشيمي است و اگر 
حمايت نشود در معرض تعطيلي قرار دارد.وي يادآور شد: با تعطيلي اين صنعت 
بزرگ، ۷۰۰ هزار نفر اشتغالزايي مستقيم که ۱۵۰ هزار نفر در بخش خودرو و 

۵۵۰ هزار نفر در بخش قطعه سازي است، از دست خواهد رفت.

داد و ستد

نماينده مردم پيرانشهر در مجلس گفت: وضعيت 
معيشت و بيکاري، بي سر و ساماني هاي اقتصادي 
و افت ش��ديد ارزش پول ملي برازنده انقلابي که 

چهل سال از عمر آن مي گذرد نيست.
به گزارش ايسنا، رسول خضري حل ابرچالش هاي 
اقتصادي کشور را خواسته مردم از سران قوا دانست 

و افزود: رفع بيکاري، گراني و تورم از مطالبات به 
حق مردم از مسؤولان در قواي سه گانه است. انتظار 
دارم با اتحاد، هم انديشي و همدلي کارگزاران نظام 

به رفع دغدغه هاي مردم کمک کنيم. 
وي با اشاره محمد جواد ظريف به اقليم کردستان 
ع��راق و توافق��ات اقتصادي انجام ش��ده در اين 

س��فر، گف��ت: به همراه وزي��ر امور خارجه در رأس 
يک هيأت بلندپايه سياس��ي و اقتصادي به اقليم 
کردستان سفر داشتم. عراق و اقليم کردستان عراق 
يک��ي از باراندازهاي مه��م اقتصادي و مواد اوليه 
کارخانجات کش��ورمان اس��ت، بايد نسبت به اين 

مسئله درست بينديشيم. 

وزير کش��ور اعلام کرد: ليس��ت کالاهاي عرضه 
ش��ده در بازارچه هاي م��رزي به منظور بازنگري 
به هيأت دولت ارائه شده است. به گزارش ايسنا، 
عبدالرضارحماني فضلي در حاشيه همايش ملي 
"معم��اري دفاعي امنيتي نظام اس��لامي در افق 
چشم انداز ۱۴۰۴ " که در دانشگاه عالي دفاع ملي 

برگزار شد، در جمع خبرنگاران درباره اقدامات انجام 
شده در زمينه مبارزه با قاچاق، گفت: پيش از اين 
برخي از مناطق و بازارها غيررسمي بود که با مصوبه 
دولت بازارچه هاي مرزي ش��کل گرفته است که 
کالاهاي ويژه و مش��خصي که امکان ورود دارد 
در اين بازارچه ها عرضه مي شوند و با نظم خوبي 

در اين بازارچه ها مواجه هستيم. وي با بيان اينکه 
اخيراً ليست کالاهاي عرضه شده در بازارچه هاي 
مرزي به منظور بازنگري به هيأت دولت ارائه شده 
است، خاطر نشان کرد: تخفيف 2۰ تا ۳۰ درصدي 
را براي واردات از اين بازارچه ها پيشنهاد کرديم که 

به جلوگيري از قاچاق کمک بزرگي کرد.

صادرات ۲۰ ميليارد دلاري از طریق اقليم کردستان عراق  صنعت و معدن ارائه ليست کالاهاي بازارچه هاي مرزي به هيات دولت 
www.tejaratonline.ir

نصب صندوق هاي فروشگاهي رديابي کالاي قاچاق را فراهم مي کند نائب رئيس اتاق بازرگاني و صنايع و معادن سمنان 
مي گوي��د مالي��ات بر مصرف بايد جايگزين ماليات 
ب��رارزش اف��زوده ش��ود و با نص��ب صندوق هاي 
فروش��گاهي درتمامي فروش��گاه ها امکان رديابي 
کالاي قاچاق از کالاهايي را که توليد داخل هستند 

يا به صورت قانوني وارد شده اند، فراهم کرد.
محم��ود نجفي س��همي در گفت وگ��و با پانا با بيان 
اينکه سوء اس��تفاده از کارت هاي بازرگاني ش��کل 
ديگري از فساد يا قاچاق است، گفت: »خلاف  هاي 
اقتصادي زيادي در حال انجام است که هم در بخش 
سياست هاي پولي و مالي و هم در کالا درحال انجام 

اس��ت و طبيعي اس��ت که هر زمان ممکن اس��ت از 
ابزاري براي اين فسادها استفاده شود.«

نجفي س��هي ب��ا بيان اينکه آم��ار دقيقي از ميزان 
قاچاق در کشور در دسترس نيست، گفت:  »قاچاق 
به دو شکل رسمي و غير رسمي درحال انجام است 
و در ش��کل رس��مي آن ورود کالاي غيرمج��از به 
شکل کوله بري، پيله وري، مناطق  آزاد، ته لنجي و 
بازارچه هاي مرزي درحال انجام است که به دليل 

پرداخت حقوق و عوارض گمرکي قاچاق محسوب 
مي شود.«

صدور فاکتور براي فروش هر کالايي الزامي شود
وي ادامه داد:  »اگر تلاشي در حال انجام است تا جلوي 
قاچاق و فرار مالياتي گرفته شود، بهترين راهکار اين 
است که قانون ماليات بر ارزش  افزوده تبديل به قانون 
ماليات بر مصرف ش��ود و براي تمامي فعاليت هاي 

اقتص��ادي از درب کارخان��ه تا مصرف کننده نهايي 
فاکتور صادر شود. صدور فاکتور موجب مي شود تا 
کالاي قاچ��اق اع��م از مواد اوليه يا کالاي نهايي در 
اين چرخه متوقف شود به اين دليل که امکان جابه 
جايي ندارد و خود به خود کالاي قاچاق امکان عرضه 

در بازار را نخواهد داشت.«
عضو کميس��يون صنعت اتاق بازرگاني و صنايع و 
معادن ايران گفت:» تمامي فاکتورها بايد در سيستم 

دارايي جمع آوري شود. جنسي که فروخته مي شود 
اما ورودي مشخص ندارد کالاي قاچاق است و قابل 
رديابي خواهد بود. تبديل ماليات بر ارزش افزوده به 
ماليات بر مصرف موجب مي ش��ود تا هر فاکتوري 

ماليات مناسب خود را پرداخت کند.«

رئيس کنفدراسيون صادرات با اشاره به دو مصوبه کميسيون تلفيق گلايه کرد؛ 

شرايط امروز، شرايط تهديد و تنبيه نيست
رئيس کنفدراس��يون صادرات ايران با انتقاد از 
دو مصوبه کميس��يون تلفيق مجلس در رابطه 
ب��ا ص��ادرات و واردات گفت: مجل��س دولت را 
موظف به تس��هيل شرايط برگشت ارز حاصل 
از صادرات کند، نه اينکه با وضع برخي قوانين 

نگراني براي سرمايه گذار ايجاد کند.
انتقاد به دو مصوبه کميس��يون تلفيق مرتبط با 

صادرات و واردات
محمد لاهوتي در گفت وگو با فارس با اش��اره 
به مراحل تصويب بودجه در کميسيون تلفيق 
مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: مدتي اس��ت 
لايحه بودجه س��ال ۹۸ کل کش��ور، به مجلس 
تقدي��م ش��ده و اکن��ون در کميس��يون تلفيق، 
در دس��ت بررس��ي اس��ت؛ در اين ميان البته 
موضوعات مختلفي در بودجه وجود داشته که 
از سوي بخش  خصوصي، درباره آن اظهار نظر 

شده؛ اما نکته حائز اهميت موضوعي است که 
به تازگي، از س��وي کميس��يون تلفيق تصويب 

شده و مرتبط با ارز صادراتي است.
رئيس کنفدراس��يون ص��ادرات ايران افزود: بر 
مبن��اي آنچه ک��ه در کميس��يون تلفيق مورد 
بررسي قرار گرفته، به نظر مي رسد که مجلس 
ب��ه دلي��ل ضعف ه��اي اجرايي، راس��ا اقدام به 
تصوي��ب قوانين��ي کرده اس��ت که پيش تر، در 

حوزه اختيارات دولت بوده است.
وي با تش��ريح نمونه ه��اي مصداقي آنچه که 
در کميس��يون تلفي��ق در م��ورد لايحه بودجه 
س��ال ۹۸ کل کشور مي گذرد، تصريح کرد: دو 
مس��اله مرتبط با صادرات و واردات، طي هفته 
گذشته در کميسيون تلفيق مورد تصويب واقع 
ش��ده ک��ه قرار اس��ت در صحن علن��ي نيز، به 
راي گذاش��ته ش��ود؛ به اين معنا که مجلس، 

دولت را مکلف کرده تا اگر صادرکننده اي، ارز 
حاص��ل از ص��ادرات خود را به چرخه اقتصادي 
برنگرداند، با او برخورد شده و به دستگاه قضايي 

معرفي شود.
عض��و هيات نماين��دگان اتاق بازرگاني تهران 
گفت: به نظر مي رس��د ش��رايط کنوني، شرايط 
تهديد و تنبيه نيست؛ چراکه به گفته مسئولان، 
در شرايط جنگ اقتصادي به سر مي بريم و در 
اين ش��رايط، تنها با همدلي و تعامل مي توان 
دشمن را نااميد کرد؛ پس براي رسيدن به اين 
هدف، بايد با تس��هيل شرايط به خصوص رفع 
موانع پيش روي صادرات که مي تواند جايگزين 
ارز نفتي باش��د، ضمن نظارت دقيق، شرايطي 
را فراهم کنيم تا هم صادرات رونق گيرد و هم 
ارز بيش��تري به کش��ور بازگردد؛ پس مجلس 
بايد دولت را موظف نمايد ش��رايط برگشت ارز 

حاص��ل از ص��ادرات را هم��وار نمايد؛ نه اينکه 
خود با وضع چنين قوانيني که دغدغه و نگراني 
براي سرمايه گذار ايجاد مي کند، سرمايه ها در 
بخش صادرات را به سمت بخش هاي غيرمولد 

هدايت نمايد.
لاهوتي گفت: نکته دوم که بايد به آن اش��اره 
کنم، واردات بدون انتقال ارز است که دولت در 
بودجه، مقررات گذاري براي آن را درخواست و 
کميسيون تلفيق نيز خواسته دولت را تصويب 
نمود؛ اما به گفته رئيس کل بانک مرکزي پس 
از تصويب، از کمسيون تلفيق درخواست لغو اين 
مصوبه را کرده اس��ت؛ حال اين س��ئوال مطرح 
مي ش��ود ک��ه مگر بودج��ه، در هيات دولت که 
رئي��س کل بان��ک مرکزي نيز، يکي از اعضاي 
آن است به تصويب نرسيده است؛ پس چرا نبايد 
اين مخالفت ها در خود دولت حل و فصل کرد تا 

نشان دهنده هماهنگي و انسجام دولت باشد؟ 
وي ادام��ه داد: متاس��فانه در اي��ن دوره به نظر 
مي رسد هم مجلس با ورود به جزئيات علاقه 
مند به ورود در حيطه اختيارات دولت شده و هم 
دولتمردان از اين موضوع، استقبال مي کنند؛ در 
صورتي که بايد توجه داشت چنانچه موضوعي 
به تصويب قانوني رسيد و در اجرا با مشکلاتي 
مواجه مي ش��ود، ام��کان اصلاح آن به مراتب 
س��خت تر از اصلاح آيين نامه هايي اس��ت که 
توس��ط دولت ابلاغ و اجرا مي گردد و اين خود 

مي تواند مشکلات را بيش از گذشته نمايد.


